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Z medycznej wokandy

Na wstępie zadajmy pytanie: co to
jest kasacja? Otóż aktualnie obowiązu-
jąca ustawa z 2 grudnia 2009 r. o izbach
lekarskich w art. 95 ust. 1 wprowadziła
uprawnienie do wniesienia nadzwyczaj-
nego! (podkr. J.S.) środka zaskarżenia
w postaci kasacji kierowanej do Sądu
Najwyższego. Taka możliwość przysłu-
guje wobec prawomocnego orzeczenia
sądu lekarskiego kończącego postępo-
wanie w przedmiocie odpowiedzialno-
ści zawodowej lekarzy. Przypomnij-
my, że w poprzednim stanie prawnym,
w ustawie z 17 maja 1989 r. o izbach le-
karskich w pierwotnym brzmieniu przy-
znano możliwość wniesienia rewizji
nadzwyczajnej od prawomocnego orze-
czenia w przedmiocie odpowiedzialno-
ści zawodowej do Sądu Najwyższego je-

dynie ograniczonemu gronu podmiotów,
tj. prezesowi Naczelnej Izby Lekarskiej
i ministrowi zdrowia. Po nowelizacji
ówcześnie obowiązującej ustawy leka-
rzowi ukaranemu przez Naczelny Sąd
Lekarski (NSL) w II instancji karą wy-
mienioną w art. 41 ust. 1 pkt 3 i 4 (a więc
tylko karą zawieszenia prawa wykony-
wania zawodu na okres od 6 miesięcy
do 3 lat oraz karą pozbawienia prawa
wykonywania zawodu), przysługiwało
prawo wniesienia odwołania do właści-
wego ze względu na miejsce zamiesz-
kania obwinionego sądu apelacyjnego
– sądu pracy i ubezpieczeń społecznych
w terminie 14 dni od dnia doręczenia
orzeczenia wraz z uzasadnieniem.

W aktualnym stanie prawnym, tj.
w świetle ustawy z 2 grudnia 2009 r.
o izbach lekarskich (Dz. U. Nr 219,
poz. 1708 z późn. zm.) krąg podmio-

tów uprawnionych do złożenia skargi
kasacyjnej jest znacznie szerszy, bowiem
obok ministra zdrowia i prezesa Naczel-
nej Rady Lekarskiej możliwość taka
przysługuje stronom. To jest jedna z cech
charakterystycznych tego nadzwyczaj-
nego środka zaskarżenia. Przypomnij-
my w tym miejscu, że zgodnie z art. 56
ust. 1 i 2 cytowanej ustawy, stronami po-
stępowania w przedmiocie odpowie-
dzialności zawodowej lekarzy są: po-
krzywdzony oraz lekarz, którego dotyczy
postępowanie, obwiniony, a w postępo-
waniu przed sądem lekarskim stroną jest
również rzecznik odpowiedzialności za-
wodowej. Podmioty te wnoszą kasację
do Sądu Najwyższego za pośrednic-
twem Naczelnego Sądu Lekarskiego
w terminie 2 miesięcy od dnia doręcze-
nia wyżej wymienionego orzeczenia
NSL. W przypadku stron postępowania,

Kasacja w postępowaniu w przedmiocie
lekarzy i lekarzy dentystów
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podmiot, który nie zaskarżył orzeczenia
sądu lekarskiego pierwszej instancji, nie
może wnieść kasacji od orzeczenia sądu
odwoławczego, jeżeli orzeczenie sądu
pierwszej instancji utrzymano w mocy
lub zmieniono na jego korzyść. Powyż-
sze ograniczenie nie dotyczy jednak
uchybień wymienionych w art. 439 § 1
Kodeksu postępowania karnego. Warto
tu wskazać, że zgodnie z tym przepisem
chodzi o takie sytuacje, jak np.: w wy-
daniu orzeczenia brała udział osoba nie-
uprawniona lub niezdolna do orzekania
bądź podlegająca wyłączeniu (tj. spra-
wa dotyczyłaby członka składu orze-
kającego OSL bezpośrednio lub jego
małżonka; sąd byłby nienależycie obsa-
dzony lub którykolwiek z jego człon-
ków nie był obecny na całej rozprawie;
orzeczenie zapadłoby z naruszeniem za-
sady większości głosów lub nie zostało

podpisane przez którąkolwiek z osób
biorących udział w jego wydaniu; za-
chodzi sprzeczność w treści orzeczenia
uniemożliwiająca jego wykonanie;
orzeczenie zostało wydane pomimo
tego, że postępowanie co do tego same-
go czynu tej samej osoby zostało już
prawomocnie zakończone; sprawę roz-
poznano podczas nieobecności obwi-
nionego, którego obecność była obo-
wiązkowa).

Kasację można wnieść z powodu ra-
żącego naruszenia prawa (np. w przy-
padkach wyżej wymienionych), jak
również z powodu niewspółmierności
kary. Niedopuszczalne jest uwzględnie-
nie kasacji na niekorzyść obwinionego
wniesionej po upływie 6 miesięcy od
dnia uprawomocnienia się orzeczenia.
Komentowany tu środek zaskarżenia
w stosunku do tego samego obwinione-

go i od tego samego orzeczenia każdy
uprawniony może wnieść tylko raz.

Warto także zwrócić uwagę na pewne
wymogi formalne, jakie stawia się ka-
sacji. Otóż w art. 98 ust. 1 cytowanej
ustawy zamieszczono wymóg, aby w ka-
sacji jej autor wyraźnie podał, na czym
polega zarzucane uchybienie. Należy
także przypomnieć, że kasacja wno-
szona przez stronę postępowania po-
winna być sporządzona i podpisana
przez adwokata albo radcę prawnego.
Zatem bez pomocy zawodowego peł-
nomocnika nie można w tym zakresie
działać.

Z danych uzyskanych z Sądu Naj-
wyższego wynika, że w latach 2010–
2011 zostało rozpoznanych osiem tego
typu spraw. O niektórych z nich wspo-
mnimy w kolejnych numerach „Biule-
tynu WIL”.


